



## DR. HAJJAJ ALAJMI

### Professor

hm.alajami@paaet.edu.kw

أ.د. حجاج العجمي  
أستاذ

#### Resume

A faculty member in the Department of Educational Foundations and Administration at the College of Basic Education since 2008. His interest in Educational Management, Education Economics as well as developing Educational Administrative work in Educational System.

#### السيرة الذاتية

عضو هيئة تدريس في قسم الأصول والإدارة التربوية في كلية التربية الأساسية منذ عام 2008. تتمثل اهتماماته الرئيسية في الإدارة التربوية، واقتصاديات التعليم، وتطوير العمل الإداري التربوي في نظم التعليم.

## Education

## المؤهلات العلمية

2008	PhD in Educational Administration- The University of Sheffield- UK.	2008	دكتوراه في الإدارة التعليمية -جامعة شيفيلد -المملكة المتحدة.
2004	Master's degree in Educational Administration- The University of Sheffield- UK.	2004	ماجستير في الإدارة التعليمية -جامعة شيفيلد -المملكة المتحدة.
2001	Bachelor's degree in Education- College of Basic Education.	2001	بكالوريوس في التربية -كلية التربية الأساسية.

## Work Experience

## الخبرات الوظيفية

2018	Professor Doctor - Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.	2018	أستاذ دكتور - قسم الأصول والإدارة التربوية- كلية التربية الأساسية.
2014	Associate Professor - Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.	2014	أستاذ مشارك- قسم الأصول والإدارة التربوية- كلية التربية الأساسية.
2008	Assistant Professor - Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.	2008	أستاذ مساعد- قسم الأصول والإدارة التربوية- كلية التربية الأساسية.
2003	Teaching Assistant – PAAET.	2003	معيد بعثة- الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب.
2001	Teacher - Ministry of Education - Kuwait.	2001	مدرس- وزارة التربية- الكويت.
1993	Employee - Ministry of Interior - Kuwait.	1993	موظف- وزارة الداخلية- الكويت.

## Conferences and Courses

## المؤتمرات والدورات التدريبية

- 2017, An accredited course from the Ibn Al-Haytham Centre of the Measurement and Evaluation Department of the Public Authority for Applied Education and Training, and it was about "criteria for accreditation and institutional excellence".
- 2017, An accredited course from the Ibn Al-Haytham Centre of the Measurement and Evaluation Department of the Public Authority for Applied Education and Training, and it was on "Quality through improving performance".
- March, 2015, Providing a training course in the state training project for the development and investment of youth energies for the Ministry of Youth and Sports, organized by the Consulting and Training Office at the College of Education - Kuwait University.
- March, 2015, A member of the Scientific Committee for Arbitration of Research Presented to the Third Educational Conference on Total Quality in Education under the slogan "Towards Distinguished School Management."
- 2014, Presenting training course for school principals entitled "Implementing educational values in schools" for the Ministry of Education and organized by the Consultation and Training Office at the College of Education - Kuwait University.

- 2017، دورة معتمدة من مركز ابن الهيثم التابع لإدارة القياس والتقويم بالهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب وكانت عن " معايير الاعتماد والتميز المؤسسي.
- 2017، دورة معتمدة من مركز ابن الهيثم التابع لإدارة القياس والتقويم بالهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب وكانت عن " الجودة بتحسين الأداء.
- مارس، 2015، تقديم دورة تدريبية في مشروع الدولة التدريبي لتنمية واستثمار طاقات الشباب لوزارة الشباب والرياضة وبتنظيم من مكتب الاستشارات والتدريب بكلية التربية- جامعة الكويت.
- مارس، 2015، عضو في اللجنة العلمية لتحكيم الأبحاث المقدمة للمؤتمر التربوي الثالث للجودة الشاملة في التعليم تحت شعار "نحو إدارة مدرسية متميزة".
- 2014، تقديم دورة تدريبية لمدرّاء ومديرات المدارس بعنوان "تطبيق القيم التربوية في المدارس" لوزارة التربية وتنظيم من مكتب الاستشارات والتدريب بكلية التربية- جامعة الكويت.
- 2013، تقديم محاضرة في الملتقى الأول لقطاع التعليم بعنوان "جيل واعد بلا دروس خصوصية.
- مارس، 2012، تقديم ورشة عمل تحت عنوان "مشكلات العمل التطوعي" والتي أقيمت برابطة الاجتماعيين.
- أبريل، 2010، حضور مؤتمر "التربية في عالم متغير" - الجامعة الهاشمية- المملكة الأردنية الهاشمية.

- 2013, Presenting a lecture at the first forum for the education sector, entitled "A Promising Generation without Private Lessons".
- March, 2012, Presenting a workshop entitled "Problems of Voluntary Work", which was held at the Sociologists Association.
- April, 2010, Attending the "Education in a Changing World" conference - The Hashemite University - The Hashemite Kingdom of Jordan.
- 2010, Presenting a lecture at the Institute of Tourism entitled "How do I get the privilege."
- 2001, An advanced course on the Internet.
- 2001, Training course in computer and ready-made software.
- An accredited course from the Ibn Al-Haytham Centre affiliated to the Measurement and Evaluation Department of the Public Authority for Applied Education and Training, and it was on "modern trends of using the Internet in education".

- 2010، تقديم محاضرة في معهد السياحة بعنوان "كيف أحصل على الامتياز".
- 2001، دورة متقدمة في الإنترنت.
- 2001، دورة في الحاسوب والبرمجيات الجاهزة.
- دورة معتمدة من مركز ابن الهيثم التابع لإدارة القياس والتقويم بالهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب وكانت عن "الاتجاهات الحديثة لاستخدام الانترنت في التعليم".

## Publications

## الإصدارات العلمية

### PhD Dissertation

The Financing of Pre-University Public Education in the State of Kuwait: Challenges and Options.

### رسالة دكتوراه

تمويل التعليم ما قبل الجامعي في دولة الكويت التحديات والخيارات.

### Master Thesis

The Economics of Education in Kuwait, with Reference to Expenditure in the Public Intermediate Stage.

### رسالة ماجستير

اقتصاديات التعليم في الكويت، مع الإشارة إلى الإنفاق في المرحلة الحكومية المتوسطة.

## Books & Book Chapters

- Al-Ajmi, Hajjaj, etc. Educational administration. Kuwait. 2015.

## Articles

- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Barak and Al-Rashidi, Ahmed. (2018) The degree of availability of the controls of the learning organization of Peter Singh in the College of Basic Education in the State of Kuwait from the point of view of the faculty members. Journal of Scientific Method and Behavior, Egypt, 17, 11-50.
- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Ahmed and Al-Rashidi, Barak. (2018) Factors leading to academic failure among students of the College of Basic Education in the State of Kuwait from their point of view. Journal of the Faculty of Education: Alexandria University, Egypt, 4.
- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Ahmed and Al-Rashidi, Barak. (2018) A proposed conception of the role of students at the College of Basic Education in the State of Kuwait in community service. Childhood and Education Magazine: Faculty of Kindergarten, Alexandria University, Egypt, 36.
- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Ahmed and Al-Rashidi, Barak. (2017). The degree of strategic management practice at the College of Basic Education in the State of Kuwait from the students' point of view. Journal of Childhood and Education: Faculty of Kindergarten, Alexandria University, Egypt, 32.

## كتب وفصول في كتاب

- العجمي، حجاج، وآخرون. الإدارة التعليمية. الكويت. 2015.

## مقالات علمية

- العجمي، حجاج والرشيدي، براك والرشيدي، أحمد. (2018) درجة توافر ضوابط المنظمة المتعلمة لبيتر سينج في كلية التربية الأساسية بدولة الكويت من وجهة نظر أعضاء هيئة التدريس. مجلة المنهج العلمي والسلوك، مصر، 17، 11-50.
- العجمي، حجاج والرشيدي، أحمد والرشيدي، براك. (2018) العوامل المؤدية إلى التعتش الأكاديمي لدى طلبة كلية التربية الأساسية بدولة الكويت من وجهة نظرهم. مجلة كلية التربية: جامعة الإسكندرية، مصر، 4.
- العجمي، حجاج والرشيدي، أحمد والرشيدي، براك. (2018) تصور مقترح لدور طلاب كلية التربية الأساسية بدولة الكويت في خدمة المجتمع. مجلة الطفولة والتربية: كلية رياض الأطفال، جامعة الإسكندرية، مصر، 36.
- العجمي، حجاج والرشيدي، أحمد والرشيدي، براك. (2017). درجة ممارسة الإدارة الاستراتيجية بكلية التربية الأساسية في دولة الكويت من وجهة نظر الطلبة. مجلة الطفولة والتربية: كلية رياض الأطفال، جامعة الإسكندرية، مصر، 32.
- سويدان، مد الله والعجمي، حجاج والشمري، عبيد. (2017) مدى امتلاك الطالب المعلم للكفايات التعليمية في كلية التربية الأساسية بدولة الكويت. مجلة علم النفس المعاصر والعلوم الإنسانية، مصر، 28، 67-130.
- الهيم، عيد والعجمي، حجاج والعنزي، مد الله. (2017). درجة توافر كفايات التعليم الإلكتروني لدى أعضاء هيئة التدريس بكلية التربية الأساسية بدولة الكويت

- Suwaidan, Madd Allah and Al-Ajami, Hajjaj and Al-Shammari, Obaid. (2017) The extent to which the student teacher possesses educational competencies in the College of Basic Education in the State of Kuwait. Journal of Contemporary Psychology and Human Sciences, Egypt, 28, 67-130.
- Al-Hayem, Eid and Al-Ajami, Hajjaj and Al-Anzi, Madd Allah. (2017). The degree of availability of e-learning competencies among faculty members at the College of Basic Education in the State of Kuwait and its relationship to their use of electronic databases. Journal of Scientific Method and Behavior, Egypt, 16, 133-170.
- Al-Hayem, Eid and Al-Ajami, Hajjaj and Al-Azmi, Ayed. (2016). Employing strategic planning in developing technical guidance in public education in the State of Kuwait. Journal of the Faculty of Education: Tanta University, Egypt, 2, 378-323.
- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Barak and Al-Ajmi, Nasser. (2016) The political participation of students at the College of Basic Education in the State of Kuwait: a field study. Education Journal for Educational, Psychological and Social Research: Al-Azhar University, Egypt, 1, 307-343.
- Al-Him, Eid and Al-Ghasab, Abdullah and Al-Ajmi, Hajjaj. (2016) Job satisfaction and organizational culture among education teachers in the

- وعلاقتها باستخدامهم لقواعد البيانات الإلكترونية. مجلة المنهج العلمي والسلوك، مصر، 16، 170-133.
- الهيم، عيد والعجمي، حجاج والعازمي، عايض. (2016). توظيف التخطيط الاستراتيجي في تطوير التوجيه الفني في التعليم العام بدولة الكويت. مجلة كلية التربية: جامعة طنطا، مصر، 2، 323-378.
- العجمي، حجاج والرشيدي، براك والعجمي، ناصر. (2016) المشاركة السياسية لطلبة كلية التربية الأساسية بدولة الكويت: دراسة ميدانية. مجلة التربية للبحوث التربوية والنفسية والاجتماعية: جامعة الأزهر، مصر، 1، 343-307.
- الهيم، عيد والغصاب، عبد الله والعجمي، حجاج. (2016) الرضا الوظيفي والثقافة التنظيمية لدى معلمي التربية بدولة الكويت في ضوء أبعاد التمكين. مجلة علم النفس المعاصر والعلوم الإنسانية، مصر، 2، 70-11.
- العجمي، حجاج والهيم، عيد والعازمي، رجا. (2016) التحديات المؤثرة في الأداء الأكاديمي لطلبة كلية التربية الأساسية بدولة الكويت. مجلة علم النفس المعاصر والعلوم الإنسانية، مصر، 2، 48-11.
- العجمي، ناصر والضامن، محمد والعجمي، حجاج. (2015) درجة ممارسة رؤساء الأقسام العلمية في المعهد العالي للفنون الموسيقية بدولة الكويت للقيادة التحويلية. مجلة علم النفس المعاصر والعلوم الإنسانية، مصر، 2، 196-161.

- State of Kuwait in light of the dimensions of empowerment. Journal of Contemporary Psychology and Human Sciences, Egypt, 2, 11-70.
- Al-Ajami, Hajjaj and Al-Hayem, Eid and Al-Azmi, Raja. (2016) Challenges affecting the academic performance of students at the College of Basic Education in the State of Kuwait. Journal of Contemporary Psychology and Human Sciences, Egypt, 2, 11-48.
  - Al-Ajmi, Nasser and Al-Dhaen, Muhammad and Al-Ajmi, Hajjaj. (2015) The degree of transformational leadership practiced by the heads of scientific departments at the Higher Institute of Musical Arts in the State of Kuwait. Journal of Contemporary Psychology and Human Sciences, Egypt, 2, 161-196.
  - Member of the Scientific Committee for Arbitration of Research Presented for the Third Educational Conference for Total Quality in Education under the slogan "Towards Distinguished School Management" from 10 - 12/3/2015
  - Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Ajmi, Nasser and Al-Tasha, Ghoneim (2013). The level of application of the components of the knowledge economy in the College of Basic Education in the State of Kuwait. Journal of Contemporary Psychology and Human Sciences, Minia University, 24, 155-211.
  - Al-Husseini, Mashari and Al-Ajami, Hajjaj and Al-Harbi, Hanan (2012). The level of using organizational conflict management strategies in
- عضو في اللجنة العلمية لتحكيم الأبحاث المقدمة للمؤتمر التربوي الثالث للجودة الشاملة في التعليم تحت شعار "نحو إدارة مدرسية متميزة" في الفترة من 10 - 12 / 3 / 2015.
  - العجمي، حجاج والعجمي، ناصر والطشة، غنيم (2013). مستوى تطبيق مكونات اقتصاد المعرفة في كلية التربية الأساسية بدولة الكويت. مجلة علم النفس المعاصر والعلوم الإنسانية بجامعة المنيا، 24، 155-211.
  - الحسيني، مشاري والعجمي، حجاج والحربي، حنان (2012). مستوى استخدام استراتيجيات إدارة الصراع التنظيمي لدى المدارس الابتدائية من وجهة نظر المعلمين في وزارة التربية بدولة الكويت. مجلة دراسات تربوية واجتماعية بجامعة حلوان، 2، 189-235.
  - الحسيني، مشاري والغصاب، عيد والعجمي، حجاج (2011). أسباب مقاومة التغيير لدى معلمي وموجهي التربية البدنية في وزارة التربية بدولة الكويت. مجلة العلوم التربوية بجامعة القاهرة، 106، 2-156.
  - الحسيني، مشاري والعجمي، حجاج والغصاب، عيد (2011). مستوى المناخ التنظيمي لدى المدارس الابتدائية من وجهة نظر المعلمين في وزارة التربية بدولة الكويت. مجلة دراسات تربوية واجتماعية بجامعة حلوان، 2، 159-210.
  - العجمي، حجاج والرشيدي، حسين وسالم، عبد الله (2010). بدائل غير تقليدية لتمويل التعليم الجامعي بدولة الكويت في ضوء تجارب بعض الدول. مجلة كلية التربية بجامعة عين شمس، 211، 34-268.

primary schools from the point of view of teachers in the Ministry of Education in the State of Kuwait. Journal of Educational and Social Studies at Helwan University, 2, 189-235.

- Al-Hussaini, Mashari and Al-Ghasab, Eid and Al-Ajami, Hajjaj (2011). Reasons for resistance to change among physical education teachers and directors in the Ministry of Education in the State of Kuwait. Journal of Educational Sciences, Cairo University, 2,106-156.
- Al-Hussaini, Mashari and Al-Ajami, Hajjaj and Al-Ghasab, Eid (2011). The level of organizational climate in primary schools from the point of view of teachers in the Ministry of Education in the State of Kuwait. Journal of Educational and Social Studies at Helwan University, 2, 159-210.
- Al-Ajmi, Hajjaj and Al-Rashidi, Hussein and Salem, Abdullah (2010). Non-traditional alternatives for financing university education in the State of Kuwait in light of the experiences of some countries. Journal of the Faculty of Education, Ain Shams University, 34,211-268.
- Al-Rashidi, Hussein and Al-Ajami, Hajjaj (2010). The role of the school in shaping the political awareness of high school students in the State of Kuwait - an evaluation study. Journal of Educational Sciences, Cairo University, 1, 135-176.
- Research published in the conference "Developing Intellectual Capital" held in the State of Kuwait through the Ministry of Endowments and

- الرشيدى، حسين والعجمي، حجاج (2010). دور المدرسة في تشكيل الوعي السياسي لطلاب المرحلة الثانوية بدولة الكويت – دراسة تقويمية. مجلة العلوم التربوية بجامعة القاهرة، 1، 135-176.
- بحث منشور في مؤتمر "تطوير رأس المال الفكري" المقام في دولة الكويت عن طريق وزارة الاوقاف والشئون الاسلامية. 2010 بعنوان "مفهوم رأس المال الفكري واهميته في مؤسسات التعليم العالي".



Islamic Affairs. 2010 entitled "The Concept of Intellectual Capital and Its Importance in Higher Education Institutions".